
ZASTAŇTE	SE	SPRAVEDLNOSTI	
(Krnov,	26.3.2023)	

	
I.čtení:	I.	kniha	Mojžíšova	14,1-20	
II.čtení:	epištola	Jakubova	3,18	a	evangelium	podle	Matouše		5,9	

	

Určitě sledujete zprávy ze světa. Člověk se někdy úplně vyděsí, když slyší, co umí člověk člověku provést. 
Až si někdy říká, že má dost všech konfliktů a nových válek a půtek – je jedno jestli je to v Afgánistánu, 
v Burkině Faso, v Kosovu nebo na Ukrajině. Všechny ty konflikty jsou děsivé a strašné a zbytečné. 

Anebo možná už jste rezignovali a na zprávy jste se dívat přestali. Právě proto, že ty hrůzy člověka rozruší, 
a přitom s tím nemůže prakticky nic udělat L. Myslím, že i tohle je reakce spousty lidí kolem nás – „já už 
nechci nic vidět ani slyšet, já bych tomu nejradši vůbec nevěřil...“ 

Možná někdy radši zavíráme oči před skutečností a rezignujeme, než abychom hledali složitě cesty, jak se 
zlu postavit na odpor a vzepřít se tomu obvyklému koloběhu strachu. 

Přitom Bible nás vyzývá ústy Jakuba apoštola, abychom se stali mírotvůrci, a Ježíš sám blahoslaví ty, kdo 
působí pokoj. 

My to obvykle vykládáme jako výzvu k tomu, abychom nepůsobili nepokoj, abychom nevyvolávali spory, 
abychom nepřilévali olej do ohně, abychom se hádky snažili urovnat a pře zastavit. Abychom radši 
ustoupili, než abychom třenice ještě víc rozdmýchávali. 

Jenže ono to možná někdy nestačí. Kdysi se mi silně vryl do paměti výrok jedné postavy z Tolkienova 
Pána prstenů (mimochodem knihou silně ovlivněnou zkušeností druhé světové války), která říká: 
„Nepotřebuješ dva nepřátele, aby se rozpoutala válka – stačí na to jeden.“ 

Možná, že i Pán Bůh někdy chce, abychom byli v odpírání zlu aktivnější? 
V téhle souvislosti se mi vybavuje právě příběh praotce Abrama, příběh o boji králů… 
Jak mu rozumíte? Oslovuje vás taky? Nebo je to naopak jeden z textů, se kterými si nevíte rady, a tak ho 

radši přeskočíte a odložíte na jindy? 
Já mám tento text velmi rád, je velice zvláštní a tajuplný. 
Reálie jsou velmi nejasné – jména králů nejsou doložena z žádných jiných zdrojů, ať biblických či 

nebiblických, nevíme skoro nic o jejich městech a státečcích… Možná je lepší to vyprávění brát jako 
symbolické vyprávění o boji dobra proti zlému, než jako kronikářský záznam historické události. 

Každopádně to vypadá jako běžný lokální konflikt: jedna skupina vládců měst se spojí proti jiným a na 12 
let si je zotročí (kdo chodíte na biblické hodiny, víte, že číslo dvanáct v Bibli znamená plnost, kompletnost a 
dokončenost). Po 12 letech číše přeteče a otroci se vzbouří… 

Jejich mocipáni proti nim vyšlou trestnou výpravu, a ta jim dá co proto. Je z toho spousta mrtvých a jinak 
poškozených a hrůzy a neštěstí jako ve všech válkách. 

Mimo jiné na to doplatí Abramův synovec Lot. 
Lot s Abramem připutoval z dalekého východu kdesi od Eufratu a Tigridu, a když přišli do končin řeky 

Jordánu, oddělil se od něj i se svou domácností, personálem i dobytkem a usadil se ve městě Sodomě. 
Už to jistě znalcům Písma zapíná někde v hlavě signálku. Sodoma se přece zanedlouho stane biblickým 

představitelem všeho zlého – bezpráví, utrpení, nepravdy, šikanování; za to všechno je později zásahem 
Božím vyvrácena. 

Lot si tedy vybral pohodlné, bohaté město místo putování pouští s Abramem. Ovšem zároveň si zadělal na 
obrovské problémy, které nakonec musí řešit jeho strýc Abram. 

Abram se do příběhu dostává trošku mimoděk: doplahočí se k němu uprchlík. Jako všichni uprchlíci – 
bezejmenný, vyčerpaný a vyděšený – a vypráví své svědectví o bezpráví. 

Jak často veliké věci závisí na jediném člověku! 
Uprchlík se s Abramem podělí o svůj příběh. Kdyby ten neznámý nepřišel, nebo kdyby ho Abram nepřijal, 

celá historie by vypadala jinak. Lot by se ztratil někde jako otrok králů, celá krajina sodomsko-gomorská by 
byla zpustošena o pár let dříve, než o tom rozhodnul soud Boží... 

Ale nechme spekulací. 
Abram ani nemá moc lidí (navíc to ani nejsou válečníci, nýbrž zasvěcenci, tzn. Hospodinovi), ale neváhá a 

vyrazí na pomoc. 
Pronásleduje nepřátele až k Danu – na hranici budoucího Izraele – tam teprve začíná útok – tím ten příběh 

chce naznačit, že Hospodin je Pánem všude, nejen na území Izraele, ale na celém světě. 



Zaútočili v noci. To byla doba, kdy se obvykle neválčilo. Byl to čas démonů, přízraků a hrůzy. Prostě 
chvíle k bojování nepříliš vhodná. 

Jen někeré biblické osobnosti nemají obavy z nočního boje: Abram, Gedeón, Jákob... 
A stejně i Pán Ježíš v Getsemanské zahradě nedlouho předtím, než ho odsoudili na kříž. I když ten bojoval 

modlitbou s vlastním pokušením... 
Abram tedy vytáhl na pomoc Lotovi a všem zajatým. Zaútočí v noci a vysvobodí je. Abram vítězí.  Vítězí 

spravedlnost, zajatci jsou osvobození. Je obnoven mír a Abram se stává šiřitelem pokoje a spravedlnosti… 
Zastal se slabých proti zotročovatelům, vlastně podobně jako se později zastává sodomsko-gomorských 

proti samotnému Hospodinu… 
Když se po vítězné bitvě vrací zpátky, zažije velmi zvláštní setkání. Vychází mu vstříc jakýsi tajemný 

Malkísedek. To je postava, kterou potkáváme vlastně jen na jednom jediném místě Bible, ale kolem které se 
rozplétá celá svérázná teologie – nejdřív v Žalmu 110, a pak úplně nejvíc v 5.-7. kapitole epištoly Židům. 

Malkísedech (už to jméno znamená Král spravedlnosti) má tady dva další tituly: král Sálemu (to jest král 
pokoje, šálomu; nebo taky král Jeruzaléma!) a kněz Boha Nejvyššího. 

V době Abramově ještě není příliš rozpracovaný kult Hospodinův, není jeden chrám a jednotná 
bohoslužba, takže tady můžeme najít velmi netradiční způsoby oslavování Hospodina. V době, do níž je 
zasazen náš příběh, ještě nejsou ustanoveni Áronští kněží ani Lévité jako personál svatyně, ani nestojí chrám 
a nejsou uzákoněné obětní zvyklosti. 

Pro nás a zbytek Písma je právě Abram (pozdější Abraham) praotcem a pravzorem víry. Ale na tomto 
místě se Abram sklání před někým důstojnějším – před knězem Boha nejvyššího. 

Malkísedek přináší Abramovi chléb a víno. To je celkem jednoznačné předznamenání pozdější Večeře 
Páně. Chleba a víno dostává Abram jako posilu po vyčerpávajícím boji, jako posilu na další cestu. A taky 
Abram dostává požehnání Jménem Boha Nejvyššího, Majitele nebe i země (vedle toho dostává požehnání 
taky Hospodin sám... jako ten, kdo vydal nepřátele do Abramových rukou, ten, kdo se zastal práva a 
spravedlnosti). Na požehnání Abram odpovídá odevzdáním desátku ze všeho. Tedy desetiny všeho, co měl. 

To je asi první zmínka o desátku v Písmu vůbec. Poprvé slyšíme o tom, že někdo svou vděčnost za Boží 
obdarování vyjádřil tím, že odevzdal desetinu svého majetku anebo zisku do Božích služeb. Později ve 
Starém Zákoně, od knihy Exodus, se desátek stane institucí, zákonem a povinností, ovšem na tomto místě 
jde o zcela dobrovolné a spontánní rozhodnutí poděkovat Pánu Bohu za Jeho dobrodiní. 

Jak my vyjadřujeme vděčnost Pánu Bohu za boje, ve kterých nám pomáhá zvítězit? Za posilu a povzbuzení 
do dalších zápasů... 

Abram dostal požehnání a posilu, aby neumdlel a nevzdal své zastávání se lidí slabých a těch, kdo v životě 
nenajdou žádné zastání. Aby pokračoval v cestě s Hospodinem a dále žil v Jeho lásce a Jeho spravedlnosti. 

Epištola Židům mluví o Ježíši jako nástupci Malkísedeka. Který nám podává chleba a víno, který nám 
v těchto symbolech Večeře Páně podává Boží odpuštění a posvěcení, Boží lásku a naději. Právě v nich je 
posila a povzbuzení. 

Nevím, jestli stejně napjatě jako já sledujete zprávy ze světa. Někdy jsou děsivé… 
Ale právě proto si myslím, že je to veliká výzva, abychom neopustili své bratry, bližní a spolulidi, byť jsou 

na druhém konci světa, a zasazovali se aspoň těmi chabými prostředky, které máme, za spravedlnost a 
naději. Nenabádám tady k tomu, abychom se nechali najmout do armády a jeli někam válčit; myslím, že pro 
křesťany je tady v prvé řadě výzva, abychom se vytrvale modlili a přimlouvali za všechny trpící, za všechny 
zraněné, za všechny vyrvané z kořenů a prchající před nejistotou, za lidi týrané a zotročované, za lidi 
zbavené lidských práv a oloupené o lidskou důstojnost… a také za ty, kteří tragédie působí a kdo si osobují 
právo rozhodovat o životech druhých lidí. 

Věřme, že Pán Bůh dá své požehnání a pomůže, a třeba nám i ukáže konkrétní možnosti, jak bychom i my 
mohli přispět ke zmírnění tragédií. 

 
Pane Ježíši, Králi pokoje! 
Děkujeme Ti, že za námi přicházíš s požehnáním a posilou na cestu i do životních bojů. Děkujeme Ti za 

Tvé Slovo i za Tvé svátosti. 
Pane, pomoz nám rozpoznat nespravedlnost a pravdivě i laskavě na ni upozornit; pomoz nám 

nespravedlnost vymýtit z našeho světa. Dej nám sílu umět se zastat strádajících, šikanovaných, 
zotročovaných, dej nám slova, která povzbudí i napomenou v lásce. Vyslyš, Pane, naše modlitby a dej nám 
svůj pokoj. 

AMEN! 


